



Oleh:
TAN SRI
SAMAD
IDRIS

SIRI KE-45

Tabiat ayam jantan jadi renungan

KEDUA rangkap pepatah ini (yang disiarkan minggu lalu) mempunyai maksud yang sama. Bayangkan kerbau yang membanting tulang membantu tuannya mengerjakan sawah bendang, tetapi terpaksa meragut rumput mencari makan. Sedangkan kucing yang hanya tidur dan menguap di dapur menerima nasib 'nasi disuap ke mulut, hidangan tersaji ke lutut.'

Kalau kita andaikan dengan suasana yang berlaku sekarang boleh kita analisis betapa pepatah ini terjelma dalam kehidupan manusia. Cuba kita teliti secara mendalam kiasan ini dengan masalah pembahagian ekonomi sama ada kepada individu mahupun negara seluruhnya, anda boleh menilai sendiri dan usah saya memberikan jawapan.

Satu lagi pepatah yang ada kait mengait dengan suasana yang berlaku sekarang ialah:

Kokok berderai - derai, ekor bergelumang tahi.

Kita tahu kebanyakan orang - orang di kampung menjadi satu kemestian memelihara ternakan seperti ayam itik, kerbau kambing dan lain-lain. Menjadi tabiat ayam jantan pula seolah - olah sebagai tanggungjawabnya akan berkokok menjelang hari siang.

Kadangkala di waktu - waktu tertentu juga ayam jantan ini berkokok sambil memukul - mukul kepak bagaikan 'mendabik dada.' Apakala ayam jantan ini berkokok tentu pula ia melompat ke atas pagar, tunggul atau tempat - tempat yang tinggi.

Pepatah ini membayangkan bagaimana seekor ayam jantan terutama sekali yang baru tumbuh taji atau susuh sentiasa garang gerak lakunya. Kalau berkokok memukul - mukul kepak ke paha, lagaknya samalah seperti mencabar ayam jantan lain.

Tidak hairanlah disebutkan dalam pepatah 'ayam jantan julung bertaji' ini bukan saja galak berkokok, malah akan melejang ke sana ke mari memperagakan kehebatan dan kejantanannya terutama bila ayam - ayam jantan lain dihampiri oleh ayam - ayam betina.

Tetapi jelas yang dikatakan kokok berderai - derai itu dimaksudkan dengan sikap berkokok yang berlebihan. Biasanya yang berkelakuan begini ialah ayam - ayam jantan yang agak tua sedikit.

Kokok ayam jantan tua itu begitu mersik dan nyaring. Memang gemanya terdengar ke pelusuk kampung. Sayangnya ayam jantan tua ini tidaklah menyedari bahawa ekornya yang berjurai panjang itu dipenuhi dengan tahi.

Kiasan pepatah ini selalu kedapatan di tengah kehidupan masyarakat manusia sejagat. Ayam jantan berkokok nyaring ini memanglah memandang rendah ayam jantan lain, kerana apabila dia berkokok sesiapa pun jangan menyahut kokoknya.